
1 

 

P R O T O K Ó Ł  NR  LII/23 

z  sesji  Rady  Miejskiej  Chełmży 

 

LII sesja Rady Miejskiej Chełmży  odbyła się w dniu  28 grudnia  2023 roku  

w godzinach od 12,00 do 14,50. Sesja odbyła się w sali mieszczańskiej 

Urzędu Miasta Chełmży 

__________________________________________________________ 

W sesji uczestniczyli : 

Pan Jerzy Czerwiński           - Burmistrz Miasta Chełmży 

Pani Krystyna Lulka          - Skarbnik Miasta 

Pan Janusz Wilczyński        - Sekretarz Miasta  

Ponadto w sesji udział wzięli: radca prawny Urzędu Miasta oraz przedstawiciel MF Studio. 

 

Proponowany porządek sesji: 

1.Otwarcie sesji. 

2. Stwierdzenie kworum. 

     3. Przyjęcie proponowanego porządku sesji. 

3.1. Głosowanie nad przyjęciem porządku sesji. 

4. Przyjęcie protokołu z ostatniej sesji. 

4.1. Głosowanie nad przyjęciem protokołu. 

5. Informacja z pracy Burmistrza Miasta w okresie międzysesyjnym. 

6. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu miasta na 2023 

rok – druk sesyjny nr 404. 

6.1. Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały. 

7. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej 

Prognozy Finansowej gminy miasta Chełmży na lata 2023-2034 – druk sesyjny nr 403. 

7.1. Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały. 

8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 

gminy miasta Chełmży na lata 2024-2034 – druk sesyjny nr 391. 

8.1. Odczytanie Uchwały nr 13/WPF/2023 Składu Orzekającego Nr 6 Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Bydgoszczy w sprawie wydania opinii o projekcie wieloletniej prognozy 

finansowej na lata 2024-2034. 

8.2. Dyskusja nad projektem uchwały. 

8.3. Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały. 
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9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie budżetu miasta na 2024 rok – druk sesyjny nr 

392. 

9.1. Przedstawienie projektu uchwały budżetowej. 

9.2. Odczytanie Uchwały nr 13/P/2023 Składu Orzekającego Nr 6 Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Bydgoszczy w sprawie wydania opinii o projekcie uchwały budżetowej na 

2024 rok Gminy Miasta Chełmży. 

9.3. Odczytanie opinii i wniosków komisji stałych Rady Miejskiej Chełmży. 

9.4. Stanowisko Burmistrza Miasta dot. opinii i wniosków komisji stałych. 

9.5. Dyskusja i przedstawienie indywidualnych wniosków. 

9.6. Stanowisko Burmistrza Miasta w przedmiocie zgłoszonych indywidualnych wniosków. 

9.7. Głosowanie nad przyjęciem uchwały budżetowej. 

10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia wydatków niewygasających z 

upływem roku budżetowego 2023 oraz ustalenia planu finansowego tych wydatków – 402. 

10.1. Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały. 

11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego, pod zabudowę mieszkaniową jednorodzinną przy ul. Tadeusza Kościuszki w 

Chełmży – druk sesyjny nr 385. 

11.1. Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały.  

12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przekazania mienia komunalnego na rzecz 

Energa-Operator Spółka Akcyjna z siedzibą w Gdańsku – druk sesyjny nr 386. 

12.1. Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały.  

13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zwiększenia wartości majątku Zakładu 

Wodociągów i Kanalizacji w Chełmży – druk sesyjny nr 387. 

13.1. Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały.  

14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zwiększenia wartości majątku Zakładu 

Wodociągów i Kanalizacji w Chełmży – druk sesyjny nr 396. 

14.1. Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały.  

15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Planu Zrównoważonej Mobilności 

Miejskiej dla Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego Torunia – SUMP dla MOFT do roku 2030 

(z perspektywą do roku 2040) -  druk sesyjny nr 395. 

15.1. Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały.  

16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustanowienia programu osłonowego w zakresie 

pomocy w formie posiłku realizowanego w ramach wieloletniego rządowego programu 

„Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-2028 – druk sesyjny nr 394. 
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16.1. Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały.  

17. Projekt uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do 

świadczenia pieniężnego z pomocy społecznej w formie zasiłku celowego na zakup posiłku 

lub żywności dla osób objętych wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole i w 

domu” na lata 2024-2028 -  druk sesyjny nr 388. 

17.1. Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały.  

18. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków za 

świadczenia z pomocy społecznej w formie posiłku albo świadczenia rzeczowego w postaci 

produktów żywnościowych dla osób objętych wieloletnim rządowym programem „Posiłek w 

szkole i w domu” na lata 2024-2028 – druk sesyjny nr 389. 

18.1. Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały.  

19. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Miasta Chełmża do 

realizacji projektu partnerskiego pn. „Kujawsko-Pomorska Teleopieka – etap I” na lata 2024-

2026 – druk sesyjny nr 397. 

19.1. Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały.  

20. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie dopłat do taryf za dostawę wody 

i odprowadzanie ścieków na terenie Gminy Miasta Chełmża – druk sesyjny nr 399. 

20.1. Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały.  

21. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat za usługi w 

zakresie pozbywania się nieczystości ciekłych ponoszonych przez właścicieli nieruchomości 

na terenie Gminy Miasta Chełmża – druk sesyjny nr 400. 

21.1. Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały.  

22. Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie regulaminu utrzymania 

czystości i porządku na terenie gminy miasta Chełmży – druk sesyjny nr 401. 

22.1. Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały.  

23. Interpelacje. 

24. Odpowiedzi na interpelacje. 

25. Wnioski i zapytania. 

26. Odpowiedzi na wnioski i zapytania. 

27. Oświadczenia. 

28. Komunikaty. 

29. Zamknięcie sesji.  
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Ad. pkt 1 

         Otwarcie sesji 

Otwarcia LII sesji dokonał Przewodniczący Rady Miejskiej Chełmży Pan Janusz Kalinowski. 

 

Ad. pkt 2 

         Stwierdzenie kworum 

Przewodniczący Rady Miejskiej Chełmży Pan Janusz Kalinowski na podstawie listy 

obecności stwierdził, że jest quorum, gdyż na stan ustawowy 15 radnych obecnych było 14 

radnych.  Lista obecności stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. pkt 3  

           Prezentacja proponowanego porządku sesji 

Przewodniczący obrad przedstawił porządek sesji.  

 

Ad. pkt 3.1.  

         Głosowanie nad przyjęciem porządku sesji 

Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie porządek posiedzenia. Wszyscy radni 

głosowali za.  

 

Ad. pkt 4 

       Przyjęcie protokołu z ostatniej sesji 

Radni nie zgłosili uwag do protokołu. 

 

Ad. pkt 4.1  

        Głosowanie nad przyjęciem protokołu 

Protokół z LI sesji Rady Miejskiej Chełmży został przyjęty jednogłośnie. 

 

Ad. pkt 5  

Informacja z pracy Burmistrza Miasta w okresie międzysesyjnym 

 

Radni nie zgłosili pytań dotyczących pracy Burmistrza Miasta w okresie międzysesyjnym. 
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Ad. pkt 6  

       Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie budżetu miasta na 

2023 rok 

Pani Krystyna Lulka omówiła proponowane zmiany po stronie dochodów i wydatków.    

Radny Franciszek Kuczka – przewodniczący Komisji planowania… 

Przedstawił pozytywną opinię komisji w sprawie w/w projektu uchwały. 

Radna Krystyna Myszkowska 

Zmniejszył się wpływ z podatku o 500 tys  zł. Co na to wpłynęło ? 

Pan Jerzy Czerwiński 

Przede wszystkim umorzenia ale dotyczą one tylko Zakładu Wodociągów i Kanalizacji. 

Wartość umorzeń jest na poziomie ponad 1 mln zł w tej chwili. Ktoś zapyta dlaczego to 

robimy. Podatek od nieruchomości, który płacą wodociągi w sposób istotny rzutuje na taryfę 

na ścieki i wodę. Oczywiście rada nie uchwala cen taryfy wody. Są ustalane po opinii 

burmistrza  przez wodociągi ale przede wszystkim akceptowane przez Polskie Wody. 

Uważam, że nakłady inwestycyjne, które planujemy na wodociągi w sposób znaczący mogą 

obniżyć koszty produkcji wody i eksploatacji całej sieci sanitarnej.  A więc celowe jest 

umarzanie aby ewentualnie w czasie przesunąć podnoszenie wysokości taryfy.  A po drugie 

mamy też istotną wątpliwość, która wynika z faktu, że w Polsce zaczęła się dyskusja co do 

tego czy zakład budżetowy powinien płacić podatek od nieruchomości. Niestety nie mamy 

jednoznacznej odpowiedzi. Pytaliśmy o to Regionalną Izbę Obrachunkową. Nie uzyskaliśmy 

odpowiedzi. Świadczy to o tym, że jest wątpliwość. RIO w innym przypadku by nam 

odpowiedziało, że obligo ten podatek powinien być. Asekurując się trochę, dbając o 

wysokość taryfy, która bezpośrednio przekłada się na kieszenie mieszkańców, po prostu 

umarzamy należny podatek od nieruchomości. To jest tak naprawdę podatek od sieci 

sanitarnej, wodnej i od tego co jest bezpośrednio w samym Zakładzie Wodociągów i 

Kanalizacji.   

 

Ad. pkt 6.1  

       Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały 

 

Przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod głosowanie imienne.  

Przebieg głosowania : 

Na obecnych na sesji 14 radnych –  za 14. 

„Za” głosowali : 
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Janusz Kalinowski, Małgorzata Polikowska,  Jakub Ingram, Dawid Bocian, Anna 

Jakubowska, Marek Jopp, Paulina Kachniarz-Wolska, Marcin Kałamarski, Franciszek 

Kuczka, Krystyna Myszkowska, Grzegorz Sosnowski, Wiesław Wiśniewski, Grzegorz 

Wojtalik, Zdzisław Zieliński. 

Przewodniczący obrad stwierdził, iż została podjęta 

Uchwała nr  LII/381/23 

zmieniająca uchwałę w sprawie budżetu miasta na 2023 rok 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. pkt 7  

       Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 

Wieloletniej Prognozy Finansowej gminy miasta Chełmży na lata 2023-2034  

 

Radny Franciszek Kuczka – przewodniczący Komisji planowania… 

Przedstawił pozytywną opinię komisji w sprawie w/w projektu uchwały. 

 

Ad. pkt 7.1  

       Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały 

 

Przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod głosowanie imienne.  

Przebieg głosowania : 

Na obecnych na sesji 14 radnych –  za 14. 

„Za” głosowali : 

Janusz Kalinowski, Małgorzata Polikowska,  Jakub Ingram, Dawid Bocian, Anna 

Jakubowska, Marek Jopp, Paulina Kachniarz-Wolska, Marcin Kałamarski, Franciszek 

Kuczka, Krystyna Myszkowska, Grzegorz Sosnowski, Wiesław Wiśniewski, Grzegorz 

Wojtalik, Zdzisław Zieliński. 

Przewodniczący obrad stwierdził, iż została podjęta 

Uchwała nr  LII/382/23 

zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej gminy 

miasta Chełmży na lata 2023-2034 

 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 
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Ad. pkt 8 

       Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej gminy miasta Chełmży na lata 2024-2034 

 

Pan Jerzy Czerwiński 

Mówiąc o projekcie budżetu na rok 2024, mówię również o Wieloletniej Prognozie 

Finansowej. WPF oczywiście sięga o wiele dalej, bo do 2034 roku. Zadania, które rzutują na 

to, że mamy zobowiązania kredytowe do 2034 roku to są zadania, które realizujemy teraz i 

będziemy realizować w roku 2024. Omówienie tych dwóch dokumentów będzie miało 

miejsce w tym jednym wystąpieniu. Zapewne co roku mówię to samo, że budżet jest trudny, 

że pewnych rzeczy do końca nie przewiduje. Nie zmienia się sytuacja i nie staliśmy się nagle 

gminą zamożną. A więc gminą, która swobodnie równoważy wydatki bieżące z dochodami 

bieżącymi. I jeszcze ma tak zwaną górkę, która pozwala inwestować. Wciąż staramy się 

działać, bez względu na to jak nas oceniają. Teraz jest czas ocen, nawet przez ludzi, którzy 

nie mają  zielonego pojęcia  o budżecie. Staramy się równoważyć budżet również kredytami i 

pożyczkami ale w ramach rozsądku. A więc, żeby w żaden sposób nie spowodować sytuacji, 

w której bylibyśmy pozbawieni zdolności kredytowej. Z drugiej strony pozyskujemy duże 

ilości środków, które pozwalają nam na to, że jest to kolejny rok, w którym wartość 

wydatków majątkowych, czyli inwestycji wynosi ponad 31%. Zawsze mówię, że stać nas na 

4-5% . Na nic nas nie stać, bo jeśli mamy 2,6 mln zł braku zbilansowania  wydatków i 

dochodów bieżących to nie powinniśmy inwestować. To co robimy stałoby się w jakiś sposób 

bezczynne, bo utrzymywalibyśmy właściwie administrację, oświatę, pomoc społeczną. To 

wszystko co pozwala miastu funkcjonować i jest dla nas niezwykle ważne ale w żaden sposób 

nie podnosilibyśmy komfortu życia mieszkańców. Przecież te wszystkie inwestycje, które 

realizujemy, są naszym obowiązkiem na rzecz poprawy komfortu i jakości życia 

mieszkańców naszego miasta. Deficyt, który zostanie pokryty środkami wolnymi z roku 2023 

i ta ujemna wartość to 2.641.413,33 zł. Oczywiście zbilansowana w tym budżecie. Głęboko 

wierzę, że pewne wartości zmienią się na naszą korzyść w trakcie realizacji budżetu. Wciąż są 

ogromne obawy o inflację. Mówi się o 5-6 % ale realna inflacja kiedy się przyjrzymy jest 

wyższa. Przekłada się na wzrost cen usług i materiałów, energii, kosztów pracy, przez co 

bardzo wzrastają wydatki bieżące miasta.  Ostatnio negocjując umowę z Energa Oświetlenie 

na koszty oświetlenia ulicznego zwróciłem uwagę, że jeszcze niedawno płaciliśmy za 

oświetlenie uliczne 300-350 tys  zł. W tej chwili płacimy 1,2 mln zł. I nie wiem czy to 

starczy. Widać to po cenach prądu. Wynegocjowana cena MWh wynosi 900 zł. W ubiegłym 
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roku płaciliśmy o 100 zł mniej. Liczymy na cenę regulowaną. Będziemy mieli dylemat. Jeżeli 

cena regulowana okaże się o 50-100 zł niższa to my w umowie na 900 zł mamy 170 lamp, 

które byłyby wymienione na ledowe. Pytanie co się bardziej opłaci. Myślę, że to będzie 

dylemat w momencie kiedy się dowiemy, że cena regulowana będzie niższa niż cena 

wynegocjowana na poziomie 900 zł za MWh. Oczywiście tych niebezpieczeństw jest wiele. 

Wciąż nie wiemy jak będzie z naszymi firmami. Nie jest tajemnicą, że kondycja niektórych  

podmiotów gospodarczych ważnych dla naszej lokalnej społeczności są w stanie upadłości. 

Nigdy nie wiadomo co się stanie. Pani radna pytała o podatek od nieruchomości. Ja 

powiedziałem, że o wodociągach. Nie wspomniałem o innych zakładach, które borykają się z 

pewnymi problemami. Wciąż jest tak, że czynniki, o których mówię a więc inflacja, koszty 

ogrzewania, koszty prądu w sposób istotny wpływają na  kondycję tych firm, na realizację 

zadań. Przez to na dochody, bez których nam trudno właściwie oddychać.  

Zgodnie z projektem uchwały budżetowej dochody szacujemy na poziomie 98.440.881,38, a 

wydatki w kwocie 104.353.886,34.    

Dochody – 98.440.881,38  

- bieżące – 68.935.332,00 

- majątkowe – 29.505.549,38. 

Dochody majątkowe to niewielka wartość ze sprzedaży mienia. A wszystko pozostałe to są 

pozyskane, zewnętrzne środki, które w tym roku już są inwestowane i  w przyszłym roku 

będą zobowiązaniem. Właściwie inwestycja już jest na końcówce a płacić będziemy w  

przyszłym roku.  

Wydatki – 104.353.886,34 

- bieżące – 71.576.745,33 

- majątkowe – 32.777.141,01 

Zaplanowany deficyt wynosi – 5.913.004,96. Zostanie zrównoważony kredytem, przy czym 

chcę uspokoić. Jest to zbliżenie się wartości zadłużenia do kwoty 17,5 mln zł. Stanowi to 

defacto 17,77%  zobowiązań rocznych do dochodu.  To jest ten stary wskaźnik na poziomie 

60%. Zawsze mówiłem, że to nie jest powód żeby się czuć bardzo komfortowo ale możemy 

mówić, że ta zdolność kredytowa wciąż jest i nie powoduje ograniczenia bezpośrednich 

działań inwestycyjnych. Wszędzie tam gdzie pozyskujemy środki i gdzie będziemy 

pozyskiwać, bo przecież pojawią się środki z ZIT-u, ze starego RPO ale z nowego rozdania 

pod nazwą  „Fundusze dla Kujaw i Pomorza”. Działamy w ramach Miejskiego Obszaru 

Funkcjonalnego. I tu mamy też naznaczoną kwotę, którą mam nadzieję, uda się miastu 

skonsumować.  



9 

 

Ważniejsze źródła dochodów: 

- podatek od nieruchomości 13.000.000,00, tj. 13,21% dochodów ogółem, 

- podatek dochodowy od osób fizycznych 10.944.194,00, tj. 11,12% dochodów ogółem. 

Państwo doskonale wiecie, że jest to pit sprzed 2 lat. Zmiany w ustawie spowodowały, że 

właściwie nie wiemy jak to będzie wyglądało na bieżąco, na ile pojawi się subwencja, której 

tak naprawdę przez ostatnie lata nie można wyliczyć. Mam nadzieję, że to się zmieni. 

- podatek od środków transportowych 39.000,00,  tj. 0,40% dochodów ogółem, 

- opłaty z tytułu gospodarowania odpadami komunalnymi 4.778.061,00, tj. 4,85% dochodów 

ogółem. To duża kwota ale w tym przypadku tak jest , że to co mamy po jednej stronie to po 

drugiej wydamy. I najbardziej nam zależy, żeby nam wystarczyło. To są opłaty uzależnione 

od ilości odpadów, które wywozimy na wysypisko.   

- podatek dochodowy od osób prawnych 975.999,00, tj. 0,99% dochodów ogółem.  

Znacząca pozycja dochodów to subwencje w kwocie 22.115.999,00, tj. 22,47% dochodów 

ogółem, w tym: 

- subwencja oświatowa 11.150.883,00, tj. 11,33% dochodów ogółem, 

- subwencja wyrównawcza 10.110.746,00, tj. 10,27% dochodów ogółem, 

- subwencja równoważąca 854.370,00, tj. 0,87% dochodów ogółem. 

Z subwencją oświatową mamy różne doświadczenia. Bardzo często jest tak, że po uchwaleniu 

budżetu państwa następują korekty. I te korekty bardzo często idą w dół. 

Dochody Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej to kwota 7.173.200,00,  

co stanowi 7,29% dochodów ogółem, w tym: 

- dotacje 7.071.700,00, 

- dochody własne 101.500,00. 

Dochody z najmu i dzierżawy składników majątkowych Gminy, wieczystego użytkowania i 

sprzedaży mienia to kwota 4.705.900,02 (co stanowi 4,78% dochodów ogółem), w tym ze 

sprzedaży majątku 800.000,00 – w kwocie tej planuje się sprzedaż lokali mieszkalnych i 

użytkowych. 

Są to kwoty, które pozwalają nam zamknąć budżet ale nie powodują, że możemy się czuć 

komfortowo. Jak będę mówił o wydatkach oświaty, to Państwo zauważycie jak ogromne 

kwoty idą na działalność bieżącą.   

Wydatki na rok 2024 zaplanowano w kwocie 104.353.886,34, w tym na: 

- wydatki bieżące 71.576.745,3, tj. 68,59% wydatków ogółem, 

- wydatki majątkowe 32.777.141,01, tj. 31,41% wydatków ogółem. 
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Wydatki na utrzymanie oświaty to kwota 21.222.250,00, a subwencja oświatowa 

wynosi 11.150.883,00, natomiast kwota 10.071.367,00 pochodzi z budżetu gminy. Z 

powyższej kwoty na „utrzymanie” Przedszkoli Miejskich przypada kwota 6.190.376,00. 

Przedszkola są zadaniem własnym gminy.  

Od zawsze mówi się, że oświata jest państwowa i powinna być w całości finansowana przez 

budżet państwa. Za moment będziemy mieli podwyżki dla nauczycieli. Podejrzewam, że z 

puli, którą otrzymamy na podwyżki nie wystarczy  i będziemy musieli dołożyć ze środków 

własnych. Podwyżki wynikają z uśrednień. Tak dla Państwa wiadomości do naszych szkół 

uczęszcza ponad 1000 dzieci. Najliczniejsza jest szkoła Podstawowa nr 3, bo liczy 390 

uczniów.  SP Nr 2  chodzi 371 uczniów, SP Nr 5   272 uczniów. 

W szkołach mamy 127,72 etaty, w tym: 97,72 to etaty nauczycielskie i 30 to etaty obsługi. I 

tu nie trudno pokazać, oczywiście nie stygmatyzując nikogo, zarabiają najniższe 

wynagrodzenie plus dodatek stażowy. Dodatek znacząco podnosi wynagrodzenie. Ale zmiana 

najniższego wynagrodzenia po tej stronie w sposób znaczący uderzy w wydatki bieżące 

oświaty. Zapowiedź jest na poziomie 700 zł.  

Wydatki na „pomoc społeczną” to kwota 11.814.665,00. Dotacja do pomocy 

społecznej , która tak naprawdę jest zadaniem własnym budżetu państwa wynosi 

7.121.500,00.  Kwota 4.693.165,00 to wydatki z budżetu gminy, w tym na: 

- wypłatę dodatków mieszkaniowych, 

- utrzymanie podopiecznych w Domach Pomocy Społecznej, 

- udział miasta w „dożywianiu”, 

- noclegownie (schronienie osób bezdomnych), 

- zasiłki celowe, 

- pieczę zastępczą, 

- zatrudnienie asystenta rodziny, 

- utrzymanie MOPS. 

Wystarczy spojrzeć na pomoc społeczną oraz oświatę i jest to kwota 10 mln zł, którą 

dopłacamy. Ktoś powie, że większość świadczeń pomocy społecznej ma charakter budżetu 

państwa. Przede wszystkim DPS-y, nasz udział w dożywianiu, zasiłki celowe, noclegownie. 

Tak to wygląda.  

Wydatki na „gospodarkę komunalną” (gospodarka ściekowa, gospodarka odpadami, 

oczyszczanie miasta, utrzymanie zieleni, oświetlenie targowiska, szalety) to kwota 

33.884.188,88, w tym inwestycje 21.769.606,00. Gminy wiejskie, które mają budżety 

podobne do naszego, tej pozycji nie mają w ogóle. To dzieje się na innych zasadach. 
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Gospodarka mieszkaniowa w gminach wiejskich nie istnieje, ani pojęcie utrzymania zieleni. 

To nie znaczy, że nie utrzymują ale tego jest zdecydowanie mniej i wygląda to inaczej. I 

utrzymanie czystości też wygląda inaczej.  Czasem małe miasta próbuje się porównywać z 

gminami wiejskimi i jest znaczące ograniczenie wydatków w sferze komunalnej właśnie na 

korzyść gmin wiejskich. My niestety te koszty musimy ponosić.   

Dotacja na utrzymanie Powiatowej i Miejskiej Biblioteki Publicznej to kwota 

2.674.803,00. Na utrzymanie Ośrodka Sportu i Turystyki w budżecie przeznacza się 

3.066.064,00. Dlatego jak słyszę jak się mówi, że miasto daje małe pieniądze na sport, jest to 

niewłaściwe określanie  tych wydatków. Gdybym to przemnożył przez 10 lat to nie wiem czy 

znajdę inne zadanie, gdzie tyle pieniędzy wydano. I nie mówię o inwestycjach. A mógłbym 

mówić o boisku, Włókniarzu, CHTW, Orlikach. To wszystko się faktycznie wydarzyło. 

Kiedyś to porównywałem i są to kwoty, które po pomocy społecznej i oświacie są trzecie w 

kolejności. Nie mówię, że to jest naganne. Wręcz wskazane. To jest kwestia zdrowia naszego 

społeczeństwa ale są to kwoty znaczące i dobrze by było gdyby były zauważane.   

Wydatki majątkowe, czyli to co w budżecie jest niezwykle ważne. Zapotrzebowanie było na 

kwotę rzędu blisko 50 mln zł. Kiedy usiedliśmy z Panią Skarbnik do tego budżetu, który na 

wstępie nazywam budżetem pobożnych życzeń ale nie negatywnie. To jest budżet, który 

konstruujemy w oparciu o Państwa wnioski, o sygnały od naszych mieszkańców, o zadania 

które kontynuujemy, bo to wszystko jest istotą budżetu. Stanęło na kwocie 32.777.141,01 

(31,41% wydatków ogółem) . To nie jest tak, że zrezygnowaliśmy z zadań na kwotę 28 mln 

zł. One pojawią się w następnych budżetach, one będą przedmiotem aplikacji o środki unijne 

oraz o środki z MOF.  

I te prawie 33 mln zł przeznacza się  na realizację następujących inwestycji: 

1. Przebudowa dróg w centrum miasta Chełmży – ulice Rynek Bednarski, Rybaki – 

2.050.000,00. Nie mamy jeszcze opinii konserwatora. Przy czym mamy sprawę jasną co 

do ulicy Rybaki. Jest to ulica w sąsiedztwie katedry. A więc to co odzyskamy z ul. 

Dworcowej pojawi się na Rybakach. I w  żaden sposób to nie będzie uciążliwe. Nie ma 

tam dużego ruchu pojazdów. Chcielibyśmy tylko te ulicę wzbogacić o zatoki parkingowe 

i nowy chodnik. Mamy na to 2 mln zł. I mamy ogromną nadzieje, że ta kwota nam 

wystarczy.  

Wymaga uzgodnienia Rynek Bednarski i nie wiem czy to się uda.  Chcielibyśmy 

odtworzyć nawierzchnię, która jest. Nie planujemy granitu, bo naszym zdaniem 

niekoniecznie jest to najlepsze rozwiązanie.  
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2. Kompleksowa modernizacja energetyczna komunalnych budynków mieszkalnych na 

terenie miasta Chełmży – 1.390.823,55. 

Mamy wyznaczonych 6 budynków. W ramach pieniędzy, które pozyskamy z Miejskiego 

Obszaru Funkcjonalnego te budynki będą poddane termomodernizacji. Są to budynki, 

które w całości stanowią naszą własność.   

3. Prace konserwatorskie oraz roboty budowlane w Zespole Zabudowy Ratusza Miejskiego 

w Chełmży – 510.500,00. 

Chcielibyśmy przede wszystkim doprowadzić do stanu użytkowania piwnice Ratusza. 

Chcielibyśmy przeprowadzić renowację stolarki  drzwiowej w Ratuszu oraz drewniane 

schody. Nie wiemy na ile nam wystarczy te 510 tys. zł plus nasz udział.  

4. W ramach MOF-u mamy kwotę 1.378 mln zł na renowację zieleni miejskiej w ogóle. 

Zarówno w parku, w centrum miasta, blisko Sadku. W tej chwili jest przygotowywana 

koncepcja. Po jej przedstawieniu będziemy mogli w to spojrzeć, wnieść swoje uwagi. 

Dopiero na podstawie tej koncepcji będzie opracowana szczegółowa dokumentacja, która 

stanie się podstawą realizacji tego zadania.  

5. Rozbudowa i modernizacja sieci kanalizacyjnej i wodociągowej na terenie miasta 

Chełmży - ulice Mickiewicza, Bł. Juty, Hallera, Chełmińska – 4.190.375,20, 

6. Przebudowa stacji uzdatniania wody - etap II – 5.400.941,17. My tak naprawdę na tę 

stację uzdatniania wody i wodociągi mamy kwotę około 10 mln zł. Razem z tym co 

możemy pozyskać z MOF-u. Będziemy mieli naprawdę nowoczesny Zakład 

Wodociągów i Kanalizacji. Tu jest nawet sprawa zaplecza, sieci wewnętrznej, drugiego 

zbiornika i przede wszystkim pełnej elektroniki na stacji uzdatniania wody. Pozwoli to na 

zamknięcie całkowicie wieży ciśnień i być może w sposób znaczący ograniczenie 

kosztów produkcji wody.   

7. Termomodernizacja budynku hali sportowo-widowiskowej oraz montaż instalacji 

fotowoltaicznych w obiektach sportowych na terenie miasta Chełmży – 2.040.000,00. Z 

wszystkiego nie jesteśmy zadowoleni. Firma na budowie jest ale brakuje ludzi do pracy i 

wszystko się przesuwa. Składaliśmy deklarację, że może z wnętrza sali będzie można 

korzystać od stycznia  ale to się nie uda. Może od lutego.  

8. Wykonanie projektu budowlanego i budowa chodnika przy ulicy Kościuszki na odcinku 

od ul. Słonecznej do granicy administracyjnej miasta o długości 490 mb – 220.000,00. To 

sugestia mieszkańców. Chodnik będzie na prawej stronie i połączy miasto ze Strużalem. 

Zakładam, że ta kwota powinna wystarczyć.  
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9. Wykonanie projektu budowlanego budowy ulicy Wagonowej – 50.000,00. Ta droga jest 

zbyt blisko linii kolejowej. Stwarza kolizję drogową w momencie wyjeżdżania gdy jest 

zamknięty przejazd. Tam budują się domy, funkcjonuje firma. To temat, który 

chcielibyśmy zrealizować w przyszłym roku chociaż na etapie dokumentacyjnym 

przygotować.  

10. Modernizacja oświetlenia ulicznego na terenie miasta Chełmży – 251.000,00. Jest to 

przechodzenie na oświetlenie ledowe. Ostatnio przy liczbie 165 opraw, które wymieni w 

ramach umowy Energa-Oświetlenie,  próbowaliśmy wyliczyć korzyści. Są one niezwykle 

wymierne. W to miejsce gdyby wybudować 40-50 punktów świetlnych, to właściwie 

pokryłoby się zużycie energii elektrycznej. Rozbudowując oświetlenie a modernizując 

stare , możemy utrzymać stan kosztów oświetlenia na poziomie constans. Oczywiście 

pod warunkiem, że prąd nie będzie kosztował 2 tys  zł za KWh a tego nikt nie wie.  

11. Przebudowa sieci elektroenergetycznej w ulicy Ogrodowej w Chełmży – 100.000,00. Po 

podziałach  na ulicy Ogrodowej okazało się, że lampy stoją właściwie na drodze. 

Energetyka nie czuje się odpowiedzialna. Więc my przeznaczyliśmy kwotę 100 tys zł, 

żeby te słupy zostały przesunięte i stanowiły normalne oświetlenie.  

12. Jak co roku mamy kilka zadań wodociągowych. Nie będę ich wymieniał. Wciąż 

kierujemy się zasadą, że chcielibyśmy zdążyć z dostawą wody do budowanych domów.  

Bywają sytuacje, że nie zawsze nam się to udaje. Dla nas najważniejsze jest, żeby 

przybywało mieszkańców. I każdy dom wybudowany w Chełmży, każde mieszkanie to 

są nasi nowi lub stali mieszkańcy, którzy trwale wiążą się z miastem. Wciąż powstają 

nowe domy i czasem w szczerym polu. Na podstawie planów zagospodarowania 

przestrzennego są to działki przeznaczone pod budowę. Niewątpliwie budowa dróg 

będzie konieczna. O tej porze roku telefonów jest mnóstwo i trudno się tym ludziom 

dziwić. Budują się w szczerym polu, przy czym  my nigdy nie deklarujemy kiedy będzie 

droga i woda. Z wodą staramy się zdążyć, dlatego ileś tych zadań wodociągowych przed 

nami.  

 

W skrócie mogę tylko powiedzieć, że te zadania, które mamy z funduszu spójności i z 

funduszy strukturalnych, to wspomniana modernizacja oświetlenia, renowacja zieleni 

miejskiej, rewitalizacja. To są właściwie trzy takie zadania, które się dzieją. Stacja 

uzdatniania wody, zagospodarowanie terenów turystycznych wokół jeziora. To wszystko jest 

realizowane ze środków inwestycyjnych zewnętrznych, oczywiście z udziałem środków 

miejskich.  
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Muszę wspomnieć, że prawie 800 tys  zł udało nam się pozyskać na przebudowę muru 

wokół Kościóła pw. Św. Mikołaja. Jest to konieczne. Od strony ulicy Sądowej mur już się 

zawalił. I takie zagrożenie istnieje na pewno w sąsiedztwie niektórych nieruchomości.  

Nie wspomniałem jeszcze o remoncie ulicy Dworcowej – 2,5 mln zł. Jesteśmy po 

przetargu. Mówię o dwóch odcinkach Polna - Kończewice Ogrodniki i Polna – Sikorskiego. 

Zadań inwestycyjnych jest tyle, że nie jestem przekonany czy jesteśmy w stanie wszystko 

wykonać w ciągu roku. Niektóre są pilne, jak na przykład ul. Dworcowa. Z uwagi na remont 

ulicy Mickiewicza odkładamy to zadanie na marzec. Musimy to zakończyć do września, bo 

wtedy zacznie się kampania cukrownicza. I nawet jeżeli ktoś tak twórczo dyskutuje, nawet na 

facebooku o tym pisze, że można skierować buraki taką czy inną drogą, że można w całości 

odciąć miasto od ruchu ciężarowego, to trzeba wziąć pod uwagę, że nie będzie towaru w 

sklepach i marketach. To zaopatrzenie  również odbywa się samochodami ciężarowymi.  

O budżecie można by bardzo dużo mówić. Chciałem przedstawić to co jest 

najistotniejsze. Tych, których interesuje sprawa budżetu, to jest on do wglądu w internecie. 

Jest to dokument ogólnodostępny, obszerny, księgowy. Staram się to tak przedstawić, żeby to 

był dokument przystępny, żeby było wiadomo co planujemy na 2024 rok. Nie mam 

wątpliwości, że w sposób znaczący, nawet przy tych utrudnieniach, które się pojawią, nie da 

się wykonać kanalizacji bez ograniczenia ruchu, budować dróg bez ograniczenia ruchu. Za 

jakiś czas w sposób znaczący komfort życia w pięknym mieście Chełmża będzie lepszy.  

 

Ad. pkt 8.1  

       Odczytanie Uchwały nr 13/WPF/2023 Składu Orzekającego Nr 6 Regionalnej 

Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy w sprawie wydania opinii o projekcie wieloletniej 

prognozy finansowej na lata 2024-2034 

 

Przewodniczący obrad  radny Janusz Kalinowski odczytał uchwałę Nr 13/WPF/2023 

Składu Orzekającego  Nr 6  Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 27 

listopada 2023 roku w sprawie wydania opinii o projekcie WPF na lata 2024-2034, która to 

stanowi załącznik do protokołu.   

 

 Ad. pkt   8.2  

       Dyskusja nad projektem uchwały 
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Radny Franciszek Kuczka – przewodniczący komisji planowania, budżetu i finansów 

przedstawił stanowisko komisji w sprawie w/w projektu uchwały. Stanowisko komisji 

stanowi załącznik do protokołu. 

Radna Krystyna Myszkowska 

Chciałabym nawiązać do wypowiedzi Pana Burmistrza, dotyczącej nowych umów na 

dostawę energii elektrycznej. W WPF czytamy, że te umowy kończą się na koniec tego 

roku. Rozumiem, że zostały podpisane nowe umowy ? Jeżeli Rząd ustali cenę regulowaną, 

czy poniesiemy konsekwencje zerwania umowy ? Czy ta regulowana cena jest 

automatycznie wcielana w życie ? 

Pan Jerzy Czerwiński 

Umowa jest podpisywana co roku. Od kiedy ceny tak skaczą umowy są tylko jednoroczne. 

Nie ma innych propozycji. Natomiast umowa jest tak skonstruowana, że usiądziemy 

ponownie do stołu i zdecydujemy co dalej. Nie jest to takie proste. Musze dobrze wyliczyć 

co nam lepiej się opłaca. Czy nie lepiej zapłacić  i mieć wymienione 165 opraw. Jeżeli się 

oczywiście okaże, że to się nie kalkuluje to podpisana umowa dopuszcza wybór ceny 

regulowanej. 125 opraw to jest bonus, który nam sie udało wynegocjować a 40 mamy bez 

względu na to jaka będzie cena prądu.  

Mamy jeszcze drugą umowę na dostawę energii. Mamy około 1050 punktów świetlnych, 

które stanowią własność Energii – Oświetlenie i ponad 200 punktów, które stanowią 

własność miasta. I tam jest prąd według przetargu taki jak mamy na wszystkie inne 

urządzenia w mieście w ramach grupy zakupowej. I tam jest przetarg na konserwację.  

Radna Krystyna Myszkowska 

Kończy się też umowa na ochronę obiektów miasta z firmą Taurus. Czy podpisano 

kolejną? Czy z tą samą firmą ?  

Pan Jerzy Czerwiński 

Co roku zbieramy oferty. Umowa jeszcze nie jest podpisana. Nigdzie nie jest powiedziane, 

że musimy podpisać umowę z firmą Taurus. Wszystko zależy od tego jakie oferty spłyną. 

To nie jest w trybie postępowania o zamówienie publiczne.  

 

Ad. pkt 8.3 

       Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały 

 

Przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod głosowanie imienne.  

Przebieg głosowania : 
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Na obecnych na sesji 14 radnych –  za 14. 

„Za” głosowali : 

Janusz Kalinowski, Małgorzata Polikowska,  Jakub Ingram, Dawid Bocian, Anna 

Jakubowska, Marek Jopp, Paulina Kachniarz-Wolska, Marcin Kałamarski, Franciszek 

Kuczka, Krystyna Myszkowska, Grzegorz Sosnowski, Wiesław Wiśniewski, Grzegorz 

Wojtalik, Zdzisław Zieliński. 

Przewodniczący obrad stwierdził, iż została podjęta 

Uchwała nr  LII/383/23 

w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej gminy miasta Chełmży  

na lata 2024-2034 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. pkt 9 

       Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie budżetu miasta na 2024 rok  

 

Ad. pkt 9.1 

        Przedstawienie projektu uchwały budżetowej 

 

Pan Jerzy Czerwiński Burmistrz Miasta Chełmży w punkcie  “Rozpatrzenie projektu 

uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej gminy miasta Chełmży 

na lata 2024-2034” przedstawił główne założenia projektu budżetu miasta Chełmży na rok 

2024. 

 

Ad. pkt 9.2 

       Odczytanie Uchwały nr 13/P/2023 Składu Orzekającego Nr 6 Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Bydgoszczy w sprawie wydania opinii o projekcie uchwały 

budżetowej na 2024 rok Gminy Miasta Chełmży 

 

Przewodniczący obrad  radny Janusz Kalinowski odczytał uchwałę Nr 13/P/2023 Składu 

Orzekającego  Nr 6 Regionalnej Izby Obrachunkowej w Bydgoszczy z dnia 27 listopada 2023 

roku w sprawie wydania opinii o projekcie uchwały budżetowej na 2024 rok Miasta Chełmży, 

która to stanowi załącznik do protokołu.   
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Ad. pkt 9.3 

       Odczytanie opinii i wniosków komisji stałych Rady Miejskiej Chełmży 

 

Radny Grzegorz Wojtalik – zastępca przewodniczącego komisji planowania…  przedstawił 

stanowisko komisji  w sprawie projektu budżetu miasta na 2024 rok. Stanowisko komisji rady 

stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. pkt 9.4  

       Stanowisko Burmistrza Miasta dot. opinii i wniosków komisji stałych 

 

Pan Jerzy Czerwiński 

Opinia komisji w jakiś sposób podziela to co przedstawiłem w projekcie. Mogę  

podziękować Panu radnemu za tę opinię. Ona utwierdza mnie w przekonaniu, że ten budżet 

jest realny. Natomiast tak jak Pan przewodniczący powiedział jego realizacja w sposób 

istotny wpłynie na infrastrukturę i komfort życia naszych mieszkańców. 

 

Ad. pkt 9.5 

       Dyskusja i przedstawienie indywidualnych wniosków 

 

Radna Paulina Kachniarz-Wolska 

Mam kilka pytań dotyczących projektu budżetu. 

1/ Zakup pieca gazowego wielofunkcyjnego dla Powiatowej i Miejskiej Biblioteki 

Publicznej w Chełmży. Czy zakup ten był przemyślany w momencie, gdy dyrektywą Unii 

Europejskiej będziemy odchodzić od gazu ? Czy nie lepsza byłaby inwestycja w 

fotowoltaikę i pompę ciepła ? Czy przeprowadzono takie wyliczenia ? W przyszłości 

byłyby to wymierne korzyści. 

2/ Chodnik na ul. Kościuszki. Rozumiem, że będzie po prawej stronie ulicy jak się  idzie w 

stronę Strużala ? Czy to jest teren miasta, czy prywatny, za który musimy zapłacić ? 

3/ Modernizacja kanalizacji między innymi na ulicy Mickiewicza. Jak wygląda teraz ta 

inwestycja ? Czy firma jest na budowie, czy wstrzymała prace z uwagi na warunki 

pogodowe?  

4/ Kompleksowa modernizacja budynków komunalnych. Ma dotyczyć 6 budynków. Jaki 

jest zakres prac, jakie miałyby być zrealizowane ? Czy budynki już są wyznaczone ? Na tą 

inwestycję przeznaczone jest 1,3 mln zł. 
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5/ Oświetlenie uliczne. Oprawy wykonane w technologii led. Czy były wyliczenia ile 

kosztowałyby nas latarnie wiatrakowe lub solarne ? Jaki to byłby koszt zamiast tych 

wykonanych w techologii ledowej ?  

6/ Zagospodarowanie turystyczne wokół Jeziora Chełmżyńskiego. Co oznacza pojęcie 

uporządkowania alejek wokół jeziora ? Jak ma wyglądać miejsce wypoczynku ? Jakie to są 

lokalizacje i w jakiej liczbie ? Co oznacza organizacja zaplecza sanitarnego ? Czy to jest 

postawienie toi toi, czy coś więcej ? Czy mamy już taką wiedzę ? 

7/ Poddaję do przemyślenia to co w tym budżecie mnie zaskoczyło, to są wpływy i wydatki 

na Straż Miejską. Wpływy z tytułu grzywień i mandatów to jest 12 tys  zł. A wydatki to jest 

414 tys zł. W tym 280 tys  zł na wynagrodzenia pracowników Straży Miejskiej. To mnie 

bardzo zaskoczyło. Wydatki w stosunku do wpływów są bardzo niewspółmierne.  

Radna Małgorzata Polikowska 

Moje pytanie wiąże się z modernizacją energetyczną budynków. W materiale 

przeczytałam, że są przeznaczone 4 budynki komunalne. Dwa znajdują się na ulicy 

Sienkiewicza, jeden na Szewskiej i jeden na Hallera.  W treście podano, że zakres 

modernizacji określi audyt, ktory zostanie przeprowadzony. Czy będzie ogłoszony przetarg 

na wykonanie tego audytu ? Jeżeli tak, to kiedy on jest planowany ? 

Drugie pytanie jest związane z obywatelami Ukrainy. Czy mógłby Pan wskazać na dzień 

dzisiejszy ilu obywateli Ukrainy znajduje się na terenie naszego miasta ? Czy oni są 

finansowani z budżetu miasta ?  

Radny Franciszek Kuczka 

Odnośnie różnicy między dochodami bieżącymi i wydatkami, czy jest możliwość, żeby w 

przyszłości to zbilansować ? Jakie ewentualnie działania  Pana Burmistrza doprowadziły do 

zwiększenia dochodów bieżących ? 

 

Ad. pkt 9.6 

       Stanowisko Burmistrza Miasta w przedmiocie zgłoszonych indywidualnych 

wniosków 

 

Pan Jerzy Czerwiński 

1/ Pytanie czy zakup pieca był przemyślany. My mamy wszystkie czynności przemyślane. 

Ponadto posługujemy się ekspertami, którzy nam doradzają, bo nie we wszystkim jesteśmy 

dobrzy.   Zmiana pieca w bibliotece jest przemyślanym zadaniem inwestycyjnym, bo 

wartość takiego pieca powinna sie zamknąć w kwocie między 15 a 20 tys  zł. A wartość 
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pompy i fotowoltaiki, która musiałaby być zapewne na poziomie 20 KW to jest kwota 

znacząco powyżej 150 tys  zł. A nawet około 200 tys  zł. Dziś nas nie jest stać na taki 

wydatek. Przy czym coraz częściej są sugestie odnośnie zwrotu tego typu inwestycji przy 

tych cenach, które są w tej chwili na rynku . To nie jest nic na zawsze. Wszystko się 

zużywa. Dlatego uważamy, że celowym jest wymiana pieca. Na pewno lepiej mieć złote 

klamki ale tak się po prostu nie da, gdy nie można zbilansować budżetu. 

2/ Chodnik jest po prawej stronie. Nie jest za szeroki. Mieści się w granicach miasta 

Chełmża.  

3/ Kanalizacja na ul. Mickiewicza. Firma jest na budowie. Ma praktycznie zakończone 

wszystkie prace ziemne. Z wyjątkiem prac, które sprowadzają się do dwóch lub trzech 

studni w ul. Chełmińskiej. Natomiast nie odtwarza drogi, bo nie ma zgody Zarządu Dróg 

Wojewodzkich. Jest problem z zagęszczeniem i stworzeniem właściwej nośności  pod 

budowę. Ile to będzie trwało, trudno mi powiedzieć. Jedynie nie jest przepięta woda  na ul. 

Mickiewicza. Przez 20 dni wodociag musi być zalany i Sanepid przeprowadzi badania , 

wtedy dopiero można przepinać. To są już drobne wykopy na zasadzie przyłączy do 

budynków przy ul. Mickiewicza . Właściwie w połowie stycznia można by mówić o końcu 

zadania  ale prawdopodobnie tak nie będzie, bo warunki nie pozwolą na odtworzenie drogi.  

4/ Na około 1000 lamp mamy 350 lamp ledowych. Alternatywa, o której Pani mówi jest 

alternatywą, która się w ogóle nie sprawdziła. Solary są urządzeniami, które świecą gdy 

jest pogoda w dzień. A jak nie ma pogody to nie ma prądu. Po drugie udowodnione jest, że  

akumulatory przy lampach solarnych sa bardzo kosztowne. Po 5 latach jest większy koszt 

wymiany baterii. Zastąpienie oświetlenia ulicznego lampami solarnymi jest niemozliwe. 

Mielibyśmy ciemno w mieście. Robi się to na scieżkach rowerowych. Wychodzi się 

wówczas z założenia, że raz będzie jasno, a drugim razem wystarczy oświetlenie przy 

rowerze. Tak to wygląda. My nawet nie robiliśmy takiej przymiarki, bo to jest w mieście 

niemożliwe. Są nawet łączone zespoły techniczne z małym wiatrakiem  i lampą solarną ale 

pogoda nie pozwala na to a po drugie to wbrew pozorom nie jest  to mały koszt. Taka 

lampa jest relatywnei droższa niż normalna lampa, a więc kiedy ona się zwróci ? A potem 

do tego dochodzi akumulator , który trzeba wymienić po okresie 5-6 lat. I koszt tego jest 

nie do przyjęcia. Są to jedne z wielu pomysłów moim zdaniem bardzo abstrakcyjne. 

Dlatego my tego nie bierzemy pod uwagę. Nie wykluczam, że technika pójdzie tak daleko i 

będzie to możliwe. 

5/ Jeszcze nie znamy szczegółów Na pewno  nie są to pomorskie Mazury wokół Chełmży. 

To się może Pani nie udać. Natomiast  to co jest w tej chwili realizowane to jest 
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opracowywane koncepcyjnie przez dwie osoby. Określają zakres środków, którymi 

dysponujemy. Robią to dwie firmy. Jest pięć odcinków tego zadania. I one dotyczą całej 

przestrzeni publicznej, Rynku, zieleni w mieście, zieleni w parku i zagospodarowania 

jeziora.  Jest to realizowane w ramach pieniedzy, które będziemy mieli z Miejskiego 

Obszaru Funkcjonalnego. A więc szczegółów na ten moment nie znam. Wiemy co chcemy 

ale to i tak zostawiamy fachowcom, bo tak to powinno być wykonane.  

6/ Grzywna i mandaty. Szanowna Pani radna, gdyby Pani chciała grzywnami zbilansować 

koszt Straży Miejskiej to gratuluję. Koszt 400 tys  zł dotyczy bezpieczeństwa w szkołach, 

kiedy odbywaja się różnego rodzaju imprezy i przemarsze. To jest koszt przemarszy 

przedszkolaków, gdzie bardzo często bierze udział  Straż Miejska. Wsparcia Policji jeśli 

chodzi o bezpieczeństwo w czasie imprez i eventów. To jest koszt interwencji straży , gdzie 

Policja nie chce w ogóle tego robić, gdy chodzi o porządek w mieście i konflikty 

sąsiedzkie. To jest koszt kontroli i sprawdzania opróżniania pojemników bezodpływowych. 

Za chwilę podejmiemy uchwałę w tym temacie. I to są koszty, które miasto ponosi. 

Natomiast zawsze można wyjść z projektem uchwały o likwidacji Straży Miejskiej. I może 

się wydawać, że się zaoszczędziło 400 tys  zł. Czy to się opłaci ? My mieliśmy takie 

dywagacje w poprzedniej kadencji. Był nawet taki okres, kiedy niektóre miasta 

zlikwidowały. I wróciły do Straży Miejskiej, bo  Policja pewnych czynności nie chce 

wykonywać. U nas powinno być dwa razy więcej strażników. Ktoś zapyta po co, po to, 

żeby pracowali popołudniu, żeby czasem rozważyć patrole nocne, żeby rozważyć 24 

godzinne patrole w okresie lata w obrębie miejsc rekreacyjnych. To jest sprawa swobody 

myślenia. Na ten moment nie wyobrażam sobie, żeby dać zadanie Straży Miejskiej, aby 

mandatami od mieszkańców wyegzekwowali koszty swojego  utrzymania. Myślę, że to 

trochę niepopularne hasło.  

7/ Audyt albo już jest ogłoszony albo będzie. Nie pamiętam czy w trybie zapytania o cenę, 

czy w trybie przetargu. To jest ta pierwsza czynność, którą musimy wykonać . I wtedy 

określimy zakres termomodernizacji, oczywiście  również w ramach środków MOF-

owskich, bo one są z Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych. Były rozmowy o 

szczegółach, o parametrach, co chcemy i jak to ma wyglądać. 

Radna Małgorzata Polikowska 

To są 4 budynki ? 
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Pan Jerzy Czerwiński 

Tak. W pewnej chwili była mowa o 6 ale my już tylu, które by były w 100% naszą 

własnością nie mamy. To są chyba 4 jedyne, ktore mamy. Reszta jest albo w 

przymusowym zarządzie, albo to są wspólnoty.  

Jeżeli chodzi o mieszkanców Ukrainy to nie mam wiedzy. Wiem o 2-3 osobach, w ramach 

tych środków  które są. Dziś  przywilej zwrotu kosztów mają tylko osoby, ktore mają 

emeryta, kobietę w ciąży, osobę niepełnosprawną, opiekuna osoby niepełnosprawnej . I 

tych osób jest niewiele. To są śladowe kwoty miesięcznie. Na terenie miasta znajdują się 

obywatele Ukrainy, którzy wynajmują mieszkania na swój koszt, pracują. Nie korzystają z 

naszej pomocy.   

Źródła dochodów własnych to są podatki od nieruchomości i podatek cit. W przypadku 

podatku od nieruchomości to widać pewien progres.   To się dzieje ale jesteśmy bardzo 

ograniczeni. Nie powstanie w Chełmży żadna fabryka. Nie powstaną nowe drogie 

urządzenia, które by ten podatek zwiększyły. Dziś jest kwota blisko 10 mln zł podatku pit. 

Tak jak rosną płace, najniższe wynagrodzenie  to tak rosną dochody. Natomiast wciąż 

jesteśmy w sytuacji, że jezeli nie zmieni sie ustawa o finansach publicznych , 

prawodawstwo o dochodach gmin, bo takich gmin jak my jest co najmniej połowa, to po 

2025 roku wyrównywanie tej różnicy pomiędzy dochodami własnymi a wydatkami  

własnymi będzie niemożliwe. Trudno, żeby nagle gminy stały się niewydolne, 

niewypłacalne. Natomiast my mamy bardzo ograniczone terytorialnie problemy. Ktoś 

powie, to starajmy się, żeby sprowadzić zakład. Chyba na Rynek. Tyle jest pomysłów 

dotyczących Rynku, to może zakład produkcyjny równiez na Rynek. My nie mamy 

terenów na mieszkaniowkę. Są tereny prywatne pod budynki jednorodzinne. Mamy dwie 

działki pod budownictwo wielorodzinne. Wiem, że ktoś prywatnie robi przymiarkę do 

deweloperki. Natomiast o tym, żeby gdziekolwiek w mieście, które ma 7,5 km2 pojawił się 

zakład przemysłowy, to pytam gdzie ? Mamy wystarczające problemy związane z ochroną 

środowiska. W przypadku Cukrowni nie ma problemów chemicznych, za to jest problem z 

hałasem na ul. Dworcowej. I to są rzeczy, które wciąż się dzieją. Natomiast nowego 

zakładu nie jesteśmy w stanie zbudować a to jest główne źródło podatku pit, cit itd.   

Radny Janusz Kalinowski 

Chciałbym odnieść się do Straży Miejskiej. Policja jak i Straż Miejska mają wyższe 

wydatki niż przychody z mandatów. Nie jest ich zadaniem karać mieszkańców. Mają 

pilnować przestrzegania przepisów bezpieczeństwa. I Straż Miejska w tym ograniczonym 
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składzie dba o  bezpieczeństwo naszych mieszkańców i osób przyjezdnych. Mówienie o 

Straży Miejskiej w kategoriach finansowych moim zdaniem jest trochę nie na miejscu.   

Radny Franciszek Kuczka 

Głównym celem Straży Miejskiej jest edukacja a nie karanie. Kara to jest ostatnia rzecz i 

tylko wtedy, gdy nie da się zmienić poprzez edukację mieszkańców.   

 

Ad. pkt 9.7 

           Głosowanie nad przyjęciem uchwały budżetowej 

Przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod głosowanie imienne.  

Przebieg głosowania : 

Na obecnych na sesji 14 radnych –  za 14. 

„Za” głosowali : 

Janusz Kalinowski, Małgorzata Polikowska,  Jakub Ingram, Dawid Bocian, Anna 

Jakubowska, Marek Jopp, Paulina Kachniarz-Wolska, Marcin Kałamarski, Franciszek 

Kuczka, Krystyna Myszkowska, Grzegorz Sosnowski, Wiesław Wiśniewski, Grzegorz 

Wojtalik, Zdzisław Zieliński. 

Przewodniczący obrad stwierdził, iż została podjęta 

Uchwała nr  LII/384/23 

w sprawie budżetu miasta na 2024 rok 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. pkt 10  

       Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia wydatków niewygasających z 

upływem roku budżetowego 2023 oraz ustalenia planu finansowego tych wydatków  

 

Pani Krystyna Lulka przedstawiła uzasadnienie do projektu uchwały. 

Radny Franciszek Kuczka – przewodniczący Komisji planowania… 

Przedstawił pozytywną opinię komisji w sprawie w/w projektu uchwały. 

 

Ad. pkt 10.1 

        Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały 

Przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod głosowanie imienne.  

Przebieg głosowania : 
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Na obecnych na sesji 14 radnych –  za 14. 

„Za” głosowali : 

Janusz Kalinowski, Małgorzata Polikowska,  Jakub Ingram, Dawid Bocian, Anna 

Jakubowska, Marek Jopp, Paulina Kachniarz-Wolska, Marcin Kałamarski, Franciszek 

Kuczka, Krystyna Myszkowska, Grzegorz Sosnowski, Wiesław Wiśniewski, Grzegorz 

Wojtalik, Zdzisław Zieliński. 

Przewodniczący obrad stwierdził, iż została podjęta 

Uchwała nr  LII/385/23 

w sprawie ustalenia wydatków niewygasających z upływem roku budżetowego 2023 

oraz ustalenia planu finansowego tych wydatków 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. pkt 11 

       Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego, pod zabudowę mieszkaniową jednorodzinną przy ul. Tadeusza 

Kościuszki w Chełmży  

 

Pan Jerzy Czerwiński przedstawił do uzasadnienie do projektu uchwały. 

 

Ad. pkt 11.1  

       Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały 

Przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod głosowanie imienne.  

Przebieg głosowania : 

Na obecnych na sesji 14 radnych –  za 14. 

„Za” głosowali : 

Janusz Kalinowski, Małgorzata Polikowska,  Jakub Ingram, Dawid Bocian, Anna 

Jakubowska, Marek Jopp, Paulina Kachniarz-Wolska, Marcin Kałamarski, Franciszek 

Kuczka, Krystyna Myszkowska, Grzegorz Sosnowski, Wiesław Wiśniewski, Grzegorz 

Wojtalik, Zdzisław Zieliński. 

Przewodniczący obrad stwierdził, iż została podjęta 

Uchwała nr  LII/386/23 

w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego, pod zabudowę 

mieszkaniową jednorodzinną przy ul. Tadeusza Kościuszki w Chełmży 
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Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. pkt 12  

       Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przekazania mienia komunalnego na 

rzecz Energa-Operator Spółka Akcyjna z siedzibą w Gdańsku  

Pan Jerzy Czerwiński przedstawił do uzasadnienie do projektu uchwały. 

 

Ad. pkt 12.1.  

       Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały 

Przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod głosowanie imienne.  

Przebieg głosowania : 

Na obecnych na sesji 14 radnych –  za 14. 

„Za” głosowali : 

Janusz Kalinowski, Małgorzata Polikowska,  Jakub Ingram, Dawid Bocian, Anna 

Jakubowska, Marek Jopp, Paulina Kachniarz-Wolska, Marcin Kałamarski, Franciszek 

Kuczka, Krystyna Myszkowska, Grzegorz Sosnowski, Wiesław Wiśniewski, Grzegorz 

Wojtalik, Zdzisław Zieliński. 

Przewodniczący obrad stwierdził, iż została podjęta 

Uchwała nr  LII/387/23 

w sprawie przekazania mienia komunalnego na rzecz Energa-Operator  

Spółka Akcyjna z siedzibą w Gdańsku 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. pkt 13 

       Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zwiększenia wartości majątku Zakładu 

Wodociągów i Kanalizacji w Chełmży  

 

Pan Jerzy Czerwiński przedstawił do uzasadnienie do projektu uchwały. 

 

Ad. pkt 13.1 

       Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały.  

Przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod głosowanie imienne.  

Przebieg głosowania : 
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Na obecnych na sesji 14 radnych –  za 14. 

„Za” głosowali : 

Janusz Kalinowski, Małgorzata Polikowska,  Jakub Ingram, Dawid Bocian, Anna 

Jakubowska, Marek Jopp, Paulina Kachniarz-Wolska, Marcin Kałamarski, Franciszek 

Kuczka, Krystyna Myszkowska, Grzegorz Sosnowski, Wiesław Wiśniewski, Grzegorz 

Wojtalik, Zdzisław Zieliński. 

Przewodniczący obrad stwierdził, iż została podjęta 

Uchwała nr  LII/388/23 

w sprawie zwiększenia wartości majątku Zakładu Wodociągów i Kanalizacji  

w Chełmży 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. pkt 14 

       Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zwiększenia wartości majątku Zakładu 

Wodociągów i Kanalizacji w Chełmży  

 

Pan Jerzy Czerwiński przedstawił do uzasadnienie do projektu uchwały. 

 

Ad. pkt 14.1 

       Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały 

Przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod głosowanie imienne.  

Przebieg głosowania : 

Na obecnych na sesji 14 radnych –  za 14. 

„Za” głosowali : 

Janusz Kalinowski, Małgorzata Polikowska,  Jakub Ingram, Dawid Bocian, Anna 

Jakubowska, Marek Jopp, Paulina Kachniarz-Wolska, Marcin Kałamarski, Franciszek 

Kuczka, Krystyna Myszkowska, Grzegorz Sosnowski, Wiesław Wiśniewski, Grzegorz 

Wojtalik, Zdzisław Zieliński. 

Przewodniczący obrad stwierdził, iż została podjęta 

Uchwała nr  LII/389/23 

w sprawie zwiększenia wartości majątku Zakładu Wodociągów i Kanalizacji 

w Chełmży 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 



26 

 

Ad. pkt 15  

       Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Planu Zrównoważonej 

Mobilności Miejskiej dla Miejskiego Obszaru Funkcjonalnego Torunia – SUMP dla 

MOFT do roku 2030 (z perspektywą do roku 2040)  

 

Pan Jerzy Czerwiński przedstawił do uzasadnienie do projektu uchwały. 

 

Ad. pkt 15.1  

       Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały 

Przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod głosowanie imienne.  

Przebieg głosowania : 

Na obecnych na sesji 14 radnych –  za 14. 

„Za” głosowali : 

Janusz Kalinowski, Małgorzata Polikowska,  Jakub Ingram, Dawid Bocian, Anna 

Jakubowska, Marek Jopp, Paulina Kachniarz-Wolska, Marcin Kałamarski, Franciszek 

Kuczka, Krystyna Myszkowska, Grzegorz Sosnowski, Wiesław Wiśniewski, Grzegorz 

Wojtalik, Zdzisław Zieliński. 

Przewodniczący obrad stwierdził, iż została podjęta 

Uchwała nr  LII/390/23 

w sprawie przyjęcia Planu Zrównoważonej Mobilności Miejskiej dla Miejskiego 

Obszaru Funkcjonalnego Torunia – SUMP dla MOFT do roku 2030 (z perspektywą do 

roku 2040) 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. pkt 16 

       Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustanowienia programu osłonowego w 

zakresie pomocy w formie posiłku realizowanego w ramach wieloletniego rządowego 

programu „Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-2028 

 

Pan Jerzy Czerwiński przedstawił do uzasadnienie do projektu uchwały. 

 

Ad. pkt 16.1 

       Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały 
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Przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod głosowanie imienne.  

Przebieg głosowania : 

Na obecnych na sesji 14 radnych –  za 14. 

„Za” głosowali : 

Janusz Kalinowski, Małgorzata Polikowska,  Jakub Ingram, Dawid Bocian, Anna 

Jakubowska, Marek Jopp, Paulina Kachniarz-Wolska, Marcin Kałamarski, Franciszek 

Kuczka, Krystyna Myszkowska, Grzegorz Sosnowski, Wiesław Wiśniewski, Grzegorz 

Wojtalik, Zdzisław Zieliński. 

Przewodniczący obrad stwierdził, iż została podjęta 

Uchwała nr  LII/391/23 

w sprawie ustanowienia programu osłonowego w zakresie pomocy w formie posiłku 

realizowanego w ramach wieloletniego rządowego programu „Posiłek w szkole i w 

domu” na lata 2024-2028 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. pkt 17  

        Projekt uchwały w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego 

do świadczenia pieniężnego z pomocy społecznej w formie zasiłku celowego na zakup 

posiłku lub żywności dla osób objętych wieloletnim rządowym programem „Posiłek w 

szkole i w domu” na lata 2024-2028  

 

Pan Jerzy Czerwiński przedstawił do uzasadnienie do projektu uchwały. 

 

Ad. pkt 17.1 

       Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały 

Przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod głosowanie imienne.  

Przebieg głosowania : 

Na obecnych na sesji 14 radnych –  za 14. 

„Za” głosowali : 

Janusz Kalinowski, Małgorzata Polikowska,  Jakub Ingram, Dawid Bocian, Anna 

Jakubowska, Marek Jopp, Paulina Kachniarz-Wolska, Marcin Kałamarski, Franciszek 

Kuczka, Krystyna Myszkowska, Grzegorz Sosnowski, Wiesław Wiśniewski, Grzegorz 

Wojtalik, Zdzisław Zieliński. 
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Przewodniczący obrad stwierdził, iż została podjęta 

Uchwała nr  LII/392/23 

w sprawie podwyższenia kryterium dochodowego uprawniającego do świadczenia 

pieniężnego z pomocy społecznej w formie zasiłku celowego na zakup posiłku lub 

żywności dla osób objętych wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole i w 

domu” na lata 2024-2028 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. pkt 18 

       Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków za 

świadczenia z pomocy społecznej w formie posiłku albo świadczenia rzeczowego w 

postaci produktów żywnościowych dla osób objętych wieloletnim rządowym programem 

„Posiłek w szkole i w domu” na lata 2024-2028  

 

Pan Jerzy Czerwiński przedstawił do uzasadnienie do projektu uchwały. 

 

Ad. pkt 18.1 

       Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały 

Przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod głosowanie imienne.  

Przebieg głosowania : 

Na obecnych na sesji 14 radnych –  za 14. 

„Za” głosowali : 

Janusz Kalinowski, Małgorzata Polikowska,  Jakub Ingram, Dawid Bocian, Anna 

Jakubowska, Marek Jopp, Paulina Kachniarz-Wolska, Marcin Kałamarski, Franciszek 

Kuczka, Krystyna Myszkowska, Grzegorz Sosnowski, Wiesław Wiśniewski, Grzegorz 

Wojtalik, Zdzisław Zieliński. 

Przewodniczący obrad stwierdził, iż została podjęta 

Uchwała nr  LII/393/23 

w sprawie określenia zasad zwrotu wydatków za świadczenia z pomocy społecznej w 

formie posiłku albo świadczenia rzeczowego w postaci produktów żywnościowych dla 

osób objętych wieloletnim rządowym programem „Posiłek w szkole i w domu” na lata 

2024-2028 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 
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Ad. pkt 19  

       Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Miasta Chełmża do 

realizacji projektu partnerskiego pn. „Kujawsko-Pomorska Teleopieka – etap I” na lata 

2024-2026  

 

Pan Jerzy Czerwiński przedstawił do uzasadnienie do projektu uchwały. 

 

Ad. pkt 19.1  

       Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały 

 

Przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod głosowanie imienne.  

Przebieg głosowania : 

Na obecnych na sesji 14 radnych –  za 14. 

„Za” głosowali : 

Janusz Kalinowski, Małgorzata Polikowska,  Jakub Ingram, Dawid Bocian, Anna 

Jakubowska, Marek Jopp, Paulina Kachniarz-Wolska, Marcin Kałamarski, Franciszek 

Kuczka, Krystyna Myszkowska, Grzegorz Sosnowski, Wiesław Wiśniewski, Grzegorz 

Wojtalik, Zdzisław Zieliński. 

Przewodniczący obrad stwierdził, iż została podjęta 

Uchwała nr  LII/394/23 

w sprawie przystąpienia Gminy Miasta Chełmża do realizacji projektu partnerskiego 

pn. „Kujawsko-Pomorska Teleopieka – etap I” na lata 2024-2026 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. pkt 20 

       Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie dopłat do taryf za dostawę wody 

i odprowadzanie ścieków na terenie Gminy Miasta Chełmża  

 

Pan Jerzy Czerwiński przedstawił do uzasadnienie do projektu uchwały. 

 

Ad. pkt 20.1.  

       Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały 

Przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod głosowanie imienne.  
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Przebieg głosowania : 

Na obecnych na sesji 14 radnych –  za 14. 

„Za” głosowali : 

Janusz Kalinowski, Małgorzata Polikowska,  Jakub Ingram, Dawid Bocian, Anna 

Jakubowska, Marek Jopp, Paulina Kachniarz-Wolska, Marcin Kałamarski, Franciszek 

Kuczka, Krystyna Myszkowska, Grzegorz Sosnowski, Wiesław Wiśniewski, Grzegorz 

Wojtalik, Zdzisław Zieliński. 

Przewodniczący obrad stwierdził, iż została podjęta 

Uchwała nr  LII/395/23 

w sprawie dopłat do taryf za dostawę wody i odprowadzanie ścieków na terenie  

Gminy Miasta Chełmża 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. pkt 21 

       Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia górnych stawek opłat za usługi 

w zakresie pozbywania się nieczystości ciekłych ponoszonych przez właścicieli 

nieruchomości na terenie Gminy Miasta Chełmża  

Pan Jerzy Czerwiński przedstawił do uzasadnienie do projektu uchwały. 

 

Ad. pkt 21.1 

       Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały 

 

Przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod głosowanie imienne.  

Przebieg głosowania : 

Na obecnych na sesji 14 radnych –  za 14. 

„Za” głosowali : 

Janusz Kalinowski, Małgorzata Polikowska,  Jakub Ingram, Dawid Bocian, Anna 

Jakubowska, Marek Jopp, Paulina Kachniarz-Wolska, Marcin Kałamarski, Franciszek 

Kuczka, Krystyna Myszkowska, Grzegorz Sosnowski, Wiesław Wiśniewski, Grzegorz 

Wojtalik, Zdzisław Zieliński. 

Przewodniczący obrad stwierdził, iż została podjęta 
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Uchwała nr  LII/396/23 

w sprawie określenia górnych stawek opłat za usługi w zakresie pozbywania się 

nieczystości ciekłych ponoszonych przez właścicieli nieruchomości na terenie Gminy 

Miasta Chełmża 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. pkt 22 

       Rozpatrzenie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie regulaminu 

utrzymania czystości i porządku na terenie gminy miasta Chełmży  

 

Pan Jerzy Czerwiński przedstawił do uzasadnienie do projektu uchwały. 

 

Ad. pkt 22.1 

       Głosowanie nad przyjęciem projektu uchwały 

 

Przewodniczący obrad poddał projekt uchwały pod głosowanie imienne.  

Przebieg głosowania : 

Na obecnych na sesji 14 radnych –  za 14. 

„Za” głosowali : 

Janusz Kalinowski, Małgorzata Polikowska,  Jakub Ingram, Dawid Bocian, Anna 

Jakubowska, Marek Jopp, Paulina Kachniarz-Wolska, Marcin Kałamarski, Franciszek 

Kuczka, Krystyna Myszkowska, Grzegorz Sosnowski, Wiesław Wiśniewski, Grzegorz 

Wojtalik, Zdzisław Zieliński. 

Przewodniczący obrad stwierdził, iż została podjęta 

Uchwała nr  LII/397/23 

zmieniająca uchwałę w sprawie regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie 

gminy miasta Chełmży 

Uchwała stanowi załącznik do protokołu. 

 

Ad. pkt 23 

       Interpelacje 

Radni nie zgłosili interpelacji. 
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Ad. pkt 24  

       Odpowiedzi na interpelacje 

W związku z tym, iż radni nie zgłosili interpelacji, punkt nie został zrealizowany. 

 

Ad. pkt 25 

       Wnioski i zapytania 

Radny Grzegorz Wojtalik 

Chciałbym, żeby Pan przypomniał Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad o 

problemie braku oświetlenia na skrzyżowaniu  drogi krajowej nr 91 z drogą wojewódzką nr 

589 w Grzywnie. Kiedyś obiecano nam rozwiązanie tego problemu ale do tej pory nic nie 

zrobiono.  A to skrzyżowanie jest  niebezpieczne, szczególnie w nocy.  

 

Ad. pkt 26  

       Odpowiedzi na wnioski i zapytania 

Pan Jerzy Czerwiński 

Ja to z przyjemnością zrobię. Chcę tylko powiedzieć, że czasem jest opór  gmin  na terenach 

których te Krajowe Dyrekcje się znajdują. Tak naprawdę odpłatność za energię elektryczną 

ponosi gmina, na terenie której oświetlenie się znajduje. Niemniej jednak tego typu 

skrzyżowanie jak w Grzywnie, powinno być  oświetlone.  Jest to skrzyżowanie złożone i 

skomplikowane, gdy weźmiemy pod uwagę drogę z Domeny. Tam czasem brakuje wiedzy i 

wyobraźni kierowcom.  

Na pewno wystąpimy do GDDKiA ponawiając wniosek. 

 

Ad. pkt 27  

       Oświadczenia 

Nie złożono oświadczeń. 

 

Ad. pkt 28  

       Komunikaty 

Radny Franciszek Kuczka 

Pan Burmistrz użył określenia pomorskie Mazury. Pod tym określeniem kryje się wskaźnik 

jeziorności. W Chełmży można mówić tylko o jeziorze Archidiakonka, części jeziora 

Chełmżyńskiego, o jeziorze Miałkusz. Innych cech krajobrazu tworzącego walory turystyczne 

Chełmża nie ma i nie będzie miała.  
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Pan Jerzy Czerwiński 

Nie nawiązuję już do pomorskich Mazur. Zdaję sobie sprawę, że jest kampania wyborcza ale 

proszę o powściągliwość. Czasem taka ocena , która ma być oceną włodarzy, rady jest po 

prostu strasznie krzywdząca i dla miasta jest antypromocją. Przez 5 lat zabiegacie Państwo o 

to, żeby ta promocja była jak najlepsza a potem będąc np. w Toruniu słyszy się, że u nas nic 

się nie dzieje a dzieje się wiele dobrego. Jesteśmy otwarci i gościnni.  

Mój komunikat dotyczy faktu, że jest to ostatnia sesja w tym roku. Chciałbym Państwu i 

naszym mieszkańcom życzyć przede wszystkim, żeby to był dobry rok obfitości we wszystko. 

W zdrowie, pokój, życzliwość ludzką , otwartość i w piękne słowa o naszym mieście. Życzę 

do siego roku.  

 

Ad. pkt 29 

       Zamknięcie sesji 

Przewodniczący obrad radny Janusz Kalinowski dokonał zamknięcia LII sesji Rady Miejskiej 

Chełmży. 

 

 

Protokołowała:       Przewodniczący obrad: 

Aldona Lipińska                                                      Janusz Kalinowski 

 

 

 


